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Popica (ANAP): În România, suntem la aproximativ 43% proceduri de atribuire la

care participa un singur operator economic

Aproximativ 43% din procedurile de  atribuire din România au un singur participant, în special în

domeniile  farma si IT, a declarat, marti, Alexandru Popica, directorul general al  Directiei Generale de

Reglementare, Politici Publice si Monitorizare din  cadrul Agentiei Nationale pentru Achizitii Publice

(ANAP). 

"În România, suntem aproximativ la 43% din astfel de proceduri la care  participa un singur operator economic.

Din analizele pe care le-am facut  noi, sunt doua mari domenii în care aceasta, sa spunem, limitare sau  aceasta

problema apare. Este domeniul farma, al medicamentelor si al  echipamentelor medicale, iar un alt domeniu este

IT-ul, ca tot vorbeam  de acele proceduri la care prin documentatia de atribuire sunt  solicitate anumite specificatii

tehnice care duc din perspectiva  drepturilor de autor catre un singur operator economic sau catre  furnizorii unui

singur producator de tehnologie. Eliminând aceste doua  domenii, sa spunem asa, procentul nostru de 43% ar fi în

jur de 30%,  deci ar scadea în mod vertiginos", a afirmat Popica, la Pria Competition  Conference.

Oficialul ANAP a subliniat ca o alta problema cu specific national este  lotizarea, un spital ajungând sa împarta un

contract pentru achizitia  de medicamente si în 400 sau 900 de loturi.

"Noi am ajuns în România sa lotizam în domeniul medicamentului, vorbim  de farma, spitalul lotizeaza un contract

de medicamente în 400 de loturi  diferite. Ce înseamna 400 de loturi diferite? Înseamna ca sunt 400 de  contracte

care se vor încheia în urma procedurii respective. Am vazut  proceduri cu 900 de astfel de loturi. Ca sa puteti sa va

faceti o idee,  400 de loturi înseamna 400 de proceduri separate, înseamna 400 de  contracte separate, înseamna

400 de evaluari de documente ale  operatorilor economici separat. Şi, din aceasta perspectiva, va dati  seama ca

piata cumva a reactionat si la aceste tipuri de proceduri:  participa de regula un singur operator economic. Putem sa

ne întrebam si  care este cauza acestei lotizari excesive. Cauza este cumva simpla,  pentru ca 400 de medicamente,

în momentul în care te apuci si iei, sa  spunem, doua câte doua câte doua o sa ai 200 de loturi, iar anumiti 

operatori economici pe piata nu pot sa-ti dea decât un singur produs din  cele doua medicamente. Pentru ca se

întâmpla chestiunea aceasta,  autoritatile contractante, pentru a nu anula procedura respectiva,  prefera sa-l lotizeze

în mod excesiv aceste medicamente, sa fie sigure  ca vor si atribui contractul la finalul procedurii. Pentru ca daca

la o  procedura exista un operator economic care poate sa-ti aduca un singur  medicament, atunci el nu va putea sa

oferteze decât împreuna sau în  asociere cu un alt operator economic, lucru care de regula nu prea se  întâmpla în

domeniul respectiv. Şi asta este o mare problema în domeniul  acesta, al farma", a mentionat acesta.

Alexandru Popica a adaugat ca o situatie similara se înregistreaza în  domeniul IT, unde se pune problema

proprietatii intelectuale.

"Aceeasi situatie este si pe IT. Pe IT nu exista o spargere atât de  multa a lotizarilor. Problema pe IT este o

problema de proprietate  intelectuala, pâna la urma", a aratat reprezentantul institutiei.

La nivelul Uniunii Europene, piata de achizitii publice depaseste 2.000  de miliarde de euro anual si reprezinta

aproape 14% din PIB-ul UE.

"Partea de achizitii publice, întrucât vorbim de o piata de peste 2.000  de miliarde de euro anual, ceea ce reprezinta

aproximativ 14% din  Produsul Intern Brut al UE, este o piata extrem de mare, o piata extrem  de importanta

pentru impunerea anumitor politici pe care fiecare stat  membru le poate obtine prin utilizarea achizitiilor publice

în statul si  în Uniunea Europeana. Aici vorbim evident de politici de mediu, putem  vorbi de politici sociale sau
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politici de inovatii", a mai spus Popica.
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